
Iz naše stanovske 
organizacije. 

Iz poverjeništva UJU 
v Ljubljani. 

+pov. Okrajnim učit. društvom! 
Članske izkaze za leto 1924. nujno potre
bujemo, zato poživljamo društva oziroma 
predsednike, da nam jih takoj pošljejo, ne 
pa tam enkrat sredi leta. Izkazi naj bodo 
pisani razločno čitljivo. Vsaka izpremem
ba bivališča, službenega kraja naj se ta
koj javi, da ne bo nepotrebnih reklamacij. 

UJU poverj. Ljubljana. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

Vabila: 
- UČITELJSKO DRUŠTVO MUR

SKA SOBOTA vrši svoje glavno zboro
vanje dne 19. januarja t. 1. točno ob 10. 
uri. Na dnevnem sporedu bodo razun obi
čajnih točk poročila društvenih funkcio
narjev in volitev odbora. — P o ž e g a r , 
t. č. predsednik. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MARIBQR IN BLIŽNJO OKOLICO ima 
v petek, 18. januarja ob 9. uri občni zbor 
v risalnici meščanske šole. Dnevni red: 
1. Dopisi. 2. Društvene zadeve. 3. Volit
ve: a) društvenega odbora, b) učiteljišč
nega odseka, c) zastopnika v uradniško 
društvo, č) zastopnika v nabavljalno za
drugo. 4. Škuljeva socialna ustanova 
(Klemenčič). 5. Hlapec Jernej in njegovo 
trpljenje (Tomažič). 6. Utisi iz Prekmurja 
(Hren). 7. H katerim društvom obvezno 
pristopimo. 8. Določitev članarine. 

= UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
SVETOLENARTSKI OKRAJ je sprejelo 
sledečo zahvalo za poslano čestitko od 



svojega 80 let starega častnega člana 
gospoda nadučitelja v pok. Simona Je
šovnika iz Sv. Ruperta v Slov. goricah, 
kar se daje tem potom na znanje. Vele
cenjene tovarišice in tovariši! Prav pri
srčno me je Vaša lepa čestitka, katero 
ste mi o priliki učit. zborovanja pri Sv. 
Lenartu poslali v spomin mojih 8 križev, 
razveselila; bodi Vam vsem najiskrenej
ša zahvala za to! Rad bi se še tudi jaz 
udeleževal Vaših vnetih zborovanj, pa žal 
zapušča me sluh, a duševno sem hvala 
Bogu zdrav. V Vašem krepkem društvu 
sem deloval nad 54 let. Le vrlo naprej in 
navzgor naši mladini v blagor! — Tova
riški pozdrav! Vsem veselo Novo leto! 
— Simon Ješovnik 1. r., nadučitelj v pok. 

Porodila: 
+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 

MARIBORSKI ŠOLSKI OKRAJ je zbo
rovalo dne 6. decembra 1. 1. v »Narodnem 
domu« v Mariboru. Udeležba manj po
voljna radi skrajno slabega vremena. Na
vzočih 40 članov. 

Dopisi. Po obravnavi dopisov raznih 
stanovskih ustanov se prečita dopis tov. 
D. Lesjaka. ki se pismenim potom zahvali 
za zaupanje, katerega je užival med uči
teljstvom kot dosedanji učiteljski zastop
nik v okrajnem šolskem svetu. — Tov. 
predsednica se spominja prerano umrlega 
tov. nadučitelja Josipa Čeha; v znak so
žalja se zborovalci dvignejo s sedežev. 

Pogovor o volitvi učiteljskega za
stopnika. Z ozirom na volitev učiteljskega 
zastopnika v okrajni šolski svet maribor
ski, je učiteljstvo določilo kot kandidata 
tov. Bruno Rozbauda, nadučitelja v Lim
bušu. 

Predavanje »Problemi vzgoje«. Pre
davatelj tov. E. Vrane je s svojim globoko 
zamišljenim referatom o Žgečevi brošuri 
žel splošno priznanje. Podal je tudi zani
mivi životopis dr. Zgeča, svojega sošolca. 
— Po predavanju se je razvila živahna 
debata, v katero je posegel tov. nadzor
nik g. Lichten\vallner z razmotrivanjem 
vprašanja reforme učiteljske izobrazbe 
ter delovne šole; tov. Godec omenja naš 
sedanji gmotni položaj kot enega izmed 
vzrokov, ki tudi izpodbijajo ugled učitelj
stvu; tov. Vauda opozarja na težkoče, ki 
ovirajo učitelja pri udejstvovanju na na
rodnoprosvetnem polju ter omenja z ozi
rom na prireditve raznih tečajev (roko
tvorn! nouk, srbohrvaščina!) tozadevna 
zapostavljanje podeželskega učiteljstva, 
kateremu se ne nudi dovolj prilike za 
pridobitev potrebnega teoretičnega in 
praktičngea znanja. Tov. Rozbaud išče v 
knjigi zaman misel o nacijonalni vzgoji. 

O Učit. Fer. Savezu poroča predsed
nik podružničnega odbora tov. Košutnik, 
ki očrta v daljšem govoru pomen Fer. 
Sav. specijelno za učiteljstvo. Poročilo se 
nadaljuje na prihodnjem zborovanju. 

Predlogi. Sprejet je bil predlog pred. 
Mar. Godec, da naše društvo poziva tov. 
Skulja, naj vztraja pri svoji ideji »Soci
jalne ustanove učiteljstva za Slovenijo« 
ter mu zagotavlja podporo in sodelovanje 
pri izvršitvi te dobre misli. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
PTUJ IN PTUJSKI OKRAJ je zborovalo 
dne 6. decembra v Ptuju ob pičli udeležbi, 
katere vzrok je iskati v skrajno slabem 
vremenu. 

Tovariš predsednik je prečital došle 
dopise in priporočil v nabavo knjigi: Pot 
k domu in Narodna starina. 

Poročila. Tovariš nadzornik Pavel 
Flere je od točke do točke pojasnjeval 
šolsko in osebno popisnico. za kar so 
mu šolska vodstva, kakor tudi navzoče 
učiteljstvo hvaležni. 

Tovariš ravnatelj Kveder je stvarno 
ocenil dr. Žgečevo knjigo: Problemi 
vzgoje najširših plasti našega naroda. 
Ocena je bila z učiteljskega stališča do
bra. Ker bo, kakor se čuje, ponatisnjena, 
se v detajle ne spuščamo. 

Meseca januarja naj bo občni zbor. 
Ker ni tozadevnega predloga, določi dan 
odbor. Tovarišici blagajničarki se naroči, 
da izterja še zaostalo članarino. 

4 ŠOŠTANJSKO OKRAJNO UČI
TELJSKO DRUŠTVO je zborovalo dne 
22. novembra v Šoštanju. Vkljub skrajno 
neugodnemu vremenu je bilo navzočih 28 
članov. Grajati pa je. da se tov. Veber in 
Kranjc iz Šmartna ob Paki nista udeležila 
zborovanja, akoravno sta prišla v Šo
štanj. Vrnila sta se pod pretvezo, da zbo
rovanje itak ne bo sklepčno. 

Poročila. O pokrajinski skupščini v 
Ptuju poroča tov. Stopar, o državni skup
ščini v Ljubljani in o dr. Žgečevi brošuri 
tov. Vrečko. 

Predavanje. Gospod dr. Korun iz Šo
štanja je jako instruktivno predaval o 
š o l s k i h i g i j e n i. Svoje predavanje 

nadaljuje na prihodnjih zborovanjih, kar 
se vzame s hvaležnostjo na znanje. 

Sklepi. Tov. Engelbertu Ganglu se 
čestita pismeno k petdesetletnici. Učitelj
skemu domu v Mariboru se nakaže kot 
Ganglov kamen 100 Din. 

Šolska vodstva naj nemudoma javijo, 
koliko izvodov »Učit. koledarja« žele. 
Občni zbor dne 10. januarja v Velenju. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
ORMOŠKI OKRAJ je zborovalo kljub 
skrajno slabemu vremenu ob povoljnem 
številu udeleženev dne 7. decembra 1923 
v Ormožu. Od 49 članov je bilo navzočih 
33. Kot gostje so bili: okrajni šolski nad
zornik Pavel Flere, tovariša Franjo Er
ženjak in Ivan Cvetko, oba od Sv. Le
narta in tovarišica Slava Serajnikova od 
Svetinj; zadnji trije na novo došli, pristo
pijo z novim letom k društvu. 

Predavanja. Okrajni šolski nadzornik 
Flere je pojasnjeval izpolnjevanje novih 
šolskih in osebnih popisnic. Za jasna in 
izčrpana navodila so bili zborovalci tem
bolj hvaležni, ker nam je poročevalec 
tudi povedal, kje je nekatere neznane po
datke najti. — Tovariš Ljudevit Musek, ki 
je z začetkom tekočega šolskega leta na
stopil novo nadučiteljsko mesto pri Sv. 
Vidu blizu Ptuja, je podaval o vprašanju 
»Kako in kaj naj v lastno izobrazbo či
tamo«. Zavednima društvenikoma Ljude
vitu in Antoniji Musek želimo v novem 
službenem kraju vse najboljše. — Preda
vanje tovariša predsednika Josipa Rajšpa 
o Žgečevih vzgojnih problemih se preloži 
na prihodnje zborovanje, ko bodo dru
štveniki imeli že v rokah dotično brošuro 
in jo prej preštudirali, dozdaj je še nismo 
dobili. 

Proračun za leto 1924.; ta je bil eno
glasno sprejet, kakor je o njem poročal 
blagajnik Drago Pinterič. Letna udnina za 
1. 1924. znaša kakor je bila 1. 1923. in si
cer: za UJU (članarina, »Tovariš«, »Po
potnik«) 80 Din, domače učiteljsko dru
štvo 39 Din, Učiteljski dom 10 Din, Jugo
slovensko Matico 12 Din, Družbo sv. Ci
rila in Metoda 3 Din, skupaj 144 Din; po
ročene učiteljice plačajo 84 Din, učiteljice 
ročnih del. vrtnarice in upokojenci pa 65 
Din letno. Vsled zadnjega društvenega 
sklepa pride še zraven za vsacega člana 
prispevek za Slovensko Šolsko Matico. 
Udnina se plačuje v mesečnih obrokih na
prej. 

Posvetovanje šolskih voditeljev se je 
vršilo pred zborovanjem, pri katerem se 
je razpravljalo o uradovanju, hospitiranju. 
bolezenskih dopustih, kolekovanju, gmot
nih zahtevah šolskih voditeljev i. dr. Dru
štveni tajnik je pri učiteljskem zborova
nju opozoril na omenjeno posvetovanje z 
mnenjem, da bi bilo tudi za ostalo učitelj
stvo dobro, ako bi zamoglo prisostvovati 
razpravam navedenim točkam, ki so vse
kakor obče stanovskega interesa, ter se 
naj enake zadeve obravnavajo pri uči
teljskih zborovanjih. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MARIBOR IN BLIŽNJO OKOLICO je 
zborovalo dne 5. decembra v deški me
ščanski šoli v Mariboru. Udeležba je bila 
dobra; vendar se pa tudi tokrat nekateri 
člani niso odzvali vabilu — kljub ugodne
mu času. 

Uvodoma je poročal tov. predsednik, 
da je v imenu društva častital šolniku in 
pesniku, g. dvornemu svetniku Ganglu k 
501etnici. — Z ogorčenjem je protestiral 
proti italijanskemu nasilstvu v zasužnje
nem ozemlju. — V zadevi reduciranih šol
skih vrtnaric se je obrnil na UJU, naj po
sreduje, na se jih nastavi kje drugje. 

Ugotovilo se je število članov za leto 
1924. in število naročnikov za »Učiteljski 
koledar«. 

Predavanje. G. prof. Ljudevit Pivko 
je predaval o materini ljubezni v Cankar
jevih romanih. Z globokim razumevanjem 
nam je slikal pesnikovo duševno življenje. 
Za krasno predavanje se mu učiteljstvo 
prav srčno zahvaljuje. 

Vodstvu pedagoškega krožka se je 
predlagalo sledeče: 1. Predavanja ped. 
krožka se naj združijo z zborovanjem 
učiteljskega društva. 2. Društvene posle 
bi društvo opravilo pred predavanjem. 
3. Predavanja ob pol 8., oziroma 8. so 
prepozna, ker se jih osobito okoliško uči
teljstvo ne more udeleževati. 

Odposlane so bile sledeče resolucije: 
1. Učiteljstvo je še pred kratkim imelo v 
bolnišnicah to ugodnost, da je bilo spre
jeto v II. razred, dočim je plačevalo le 
razliko od III. na II. razred. Ker se gmot
ne razmere učiteljstva do sedaj niso iz
boljšale, temveč vsled slabe valute celo 
poslabšale, naj UJU skuša doseči, da se 
ta ugodnost učiteljstvu zopet pripozna. 

2. Velika so bremena, ki jih nosi bol
no učiteljstvo s plačevanjem lastnega 
zdravnika in zdravil. Krivična je sedaj 

odredba, da naj bolno učiteljstvo poleg 
tega bremena plačuje še takse uradnim 
zdravnikom, ki jih dirigira urad. UJU naj 
posreduje, da se ta krivica odpravi ter da 
se naredba uporablja le pri simulantih. 

3. Sliši se, da se namerava državnim 
uradnikom odvzeti železniške legitimaci
je. UJU naj skuša to zabraniti. 

4. Učiteljsko društvo se vnovič izreče 
proti vsakemu pobiranju in nabiranju de
narja med učenci. Učenci nimajo svojega 
denarja in se jih na ta način celo lahko 
navaja k tatvini. UJU naj vnovič posre
duje v tem smislu pri višjem šolskem 
svetu. 

5. Učiteljsko društvo se pridružuje 
sklepu ljubljanskega učiteljskega društva, 
da ni voljno brezplačno poučevati nem
ščine, ki je neobvezen predmet. 

6. Da se je nadomestila obolela učna 
moč na dekliški meščanski šoli I., je bila 
tja začasno premeščena učiteljica dekli
ške osnovne šole IV., obenem vadniške 
šole drž. ženskega učiteljičča. Na tej šoli 
je bila začasno nastavljena učiteljica de
kliške osnovne šole II., njo pa nadome
stuje suplentinja. 

+ MARNBERŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je zborovalo dne 16. novem
bra 1923 v Vuhredu. Navzočih je bilo 24 
članov, odsotnih 7, opravičeni 3. Name
sto pismenih čestitk k SOletnici jubilantu
pesniku in pisatelju, višjemu šolskemu 
nadzorniku E. Ganglu, se je poslala po
prej okrožnica na tov. člane, da naj vsak 
po svoji moči daruje malo vsoto za »Uči
teljski dom« v Mariboru. Pred zborova
njem že se je odposlala vsota 175 Din. 

Na zadnjem zborovanju častnim čla
nom imenovanemu tov. Krajniku se je iz
ročila častna diploma. Izdelala jo je prav 
čedno tov. Olga Bračičeva. Vidno ginjen 
se tovariš Krajnik zahvali za diplomo in 
tudi gdč., ki jo je izdelala. 

»Ne le kar veleva mu s t an . . . 
kar more — to mož je storiti dolžan.« 

Nehote smo se spomnili znanih be
sed našega pesnikamiljenca Gregorčiča, 
ko smo občudovali mojstra ravnatelja 
Humeka pri današnjem podavanju o 
p r a k t i č n e m k n j i g o v e š t v u . . . 
Šolske oblasti so že zdavnaj zahtevale 
deško ročno delo kot obligaten predmet. 
Niso pa skrbele za navodila, kako bi se 
to izvršilo. Naš praktični predavatelj nam 
je metod, in prakt. razkazoval knjigove
štvo kot eno najožjih panog deškega roč
nega dela. S čudovito spretnostjo se mu 
je posrečil prvi poskus: triurni praktični 
tečaj te vrste. Korakoma nas je vodil po 
metod, potu vezanja — od najprimitiv
nejšega zvezka do eleg. vezane knjige. 
Marsikaj od tega bi se dalo brez vsakih 
težkoč uvesti kot deško ročno delo v 
osn. šolo. Uvedba te panoge bi ne koristi
la le učitelju in šoli, temveč tudi učencem 
in širjim slojem naroda . . . Bila je to ne
precenljiva pridobitev za vsakega izmed 
nas. Nad vse zanimivo je bilo opazovati 
— s kakšnim interesom je vsakdo sledil 
pouku — kar je lahko v veliko zadošče
nje in v spodbudo tov. ravn. Humeku. Že
leti bi bilo, da bi svojo zamisleno idejo 
razširil tudi na druge panoge tega pred
meta. Učiteljskim društvom se priporoča, 
da skušajo pridobiti tov. Humeka za pri
reditev enakih tečajev. S to vrsto preda
vanji pri učiteljskih društvih se uvajajo 
ista v popolnoma novo smerrdosedaj obi
čajni in dostikrat suhoparni brezplodni 
predlogi se spopolnijo z delom. 

Ob koncu zborovanja se je poslovil 
tov. nadučitelj I. Krajnik od vseh tovari
šev in od društva. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
KONJIŠKI OKRAJ je zborovalo dne 15. 
decembra 1923 v Konjicah. Manjkalo je 
17 članov od 58. 

Tov. predsednik pozdravi navzoče, 
posebej še novi tovarišici Albino Gole
ževo in Marico Kavecovo ter tov. nadz. 
!<ada Jurka, ki se po 141etnem napornem 
službovanju v Mariboru in Prekmurju 
zopet vrača v naše društvo, katerega 
častni član je že dolga leta; častita nada
lje tovarišicam M. Poznejevi in Am. Pod
goršekovi in tov. J. Unverdorbenu k 
usnosobljenostnemu izpitu, izreka v ime
nu društva sožalje tov. B. Gselmanu, ki 
je po prav kratkem, a srečnem zakonu 
nenadoma izgubil ljubljeno soprogo 
ter se končno spominja zvestega člana 
našega društva, tov. nadučitelja Josipa 
Čeha, ki je služboval dolga leta v Št. Jer
neju pri Ločah in umrl kot nadučitelj v 
Dev. Mar. v Brezju. 

Predavanje. Tov. nadz. Rado Jurko 
poroča o Prekmurju na podlagi lastno
ročno na šolsko tablo začrtanega zemlje
vida in oriše poleg zemljepisnih še narod
nostne, verske, šolske, gospodarske in 
druge razmere z le njemu lastno živah
nostjo; vse ga je poslušalo z največjim 

zanimanjem. Za svoje nad eno uro traja
joče poročilo je žel tov. nadzornik obilo 
hvale ne le s strani tov. predsednika, 
temveč tudi od vseh navzočih, ki so tega 
dne dobili res jasno sliko o Prekmurju. 

Razno. Sledile so še razne interne 
zadeve društva, nakar je tov. predsednik 
zaključil lepo zborovanje. 


